

فاعلية برنامج قائم على الإرشاد بالمعنى لتنمية رأس المال النفسي وخفض وصمة العار لدى الأحداث الجانحين بمدينة الدمام

عبد العزيز بن رشيد علي الغامدي
وزارة التعليم
عبد الله المفرجي
جامعة أم القرى
أستلم بتاريخ 2024/12/2 وقُبل للنشر بتاريخ 2025/1/7

المستخلص: هدفت الدراسة إلى التعرف على فعالية برنامج إرشادي قائم على الإرشاد بالمعنى في تنمية رأس المال النفسي، وخفض وصمة العار لدى الأحداث الجانحين بمدينة الدمام، وقد تكوّنت عينة الدراسة من (24) حدثاً جانحاً، تراوحت أعمارهم بين (15-17) سنة، بمتوسط عمري قدره (16)، وانحراف معياري قدره (1)، وبالتساوي تم تقسيم العينة عشوائياً إلى مجموعتين: تجريبية وضابطة، بلغ عدد كل مجموعة (12) حدثاً، وأعدّ الباحثان مجموعة من الأدوات لاستخدامها في الدراسة، هي: مقياس رأس المال النفسي، ومقياس وصمة العار، وبرنامج إرشادي قائم على الإرشاد بالمعنى، واستخدم الباحثان المنهج شبه التجريبي ذا تصميم المجموعتين التجريبية والضابطة مع قياس قبلي وبعدي، وتوصّلت النتائج إلى: وجود فروق ذات دلالة إحصائية بين متوسطي رتب درجات المجموعتين التجريبية والضابطة في القياس البعدي، وتوصّلت النتائج إلى: وجود فروق ذات دلالة إحصائية بين متوسطي رتب درجات المجموعتين الضابطة والتجريبية في القياس البعدي على مقياس رأس المال النفسي، ووجود فروق ذات دلالة إحصائية بين متوسطات رتب درجات القياسين البعدي والتبعي للمجموعة التجريبية على مقياس رأس المال النفسي، وعدم وجود فروق ذات دلالة إحصائية بين متوسطات رتب درجات القياسين البعدي والتبعي للمجموعة التجريبية على مقياس وصمة العار، وتم مناقشة النتائج وتفسيرها في ضوء الأدبيات والدراسات السابقة، وبناءً عليه تم التوصل إلى عدد من التوصيات، منها: السعي إلى تقديم الخدمات النفسية للأحداث الجانحين؛ حاجة هذه الفئة إليها أثناء وجودهم في دور الملاحظة، وبعد انتهاء فترة تواجدهم فيها.

الكلمات المفتاحية: برنامج إرشادي، الإرشاد بالمعنى، رأس المال النفسي، وصمة العار، الأحداث الجانحون.

The Effectiveness of a Counseling Program Based On Meaning-Centered Counseling In Developing Psychological Capital And Reducing Stigma Among Delinquent Juveniles In The City Of Dammam

Abdulaziz Rashed Alghamdi
Ministry of Education

Salem Mohammad Al mofarji
Umm Al-Qura University

Received on 2/12/2024 prior to publication on 7/1/2025

Abstract: The study aimed to identify the effectiveness of a counseling program based on meaning-centered counseling in developing psychological capital and reducing stigma among juvenile delinquents in Dammam. The study sample consisted of 24 juvenile delinquents aged between (15) and (17) years, with a mean age of (16) and a standard deviation of (1). The sample was randomly and equally divided into two groups: an experimental group and a control group, each consisting of (12) juveniles. The researcher prepared a set of tools for use in the study, including a Psychological Capital Scale, a Stigma Scale, and a counseling program based on meaning-centered counseling. The researcher employed a quasi-experimental method with a two-group design (experimental and control groups) and pre-and post-measurements. The results revealed the following: There were statistically significant differences between the mean rank scores of the control and experimental groups in the post-measurement of the Psychological Capital Scale, and there were statistically significant differences between the mean rank scores of the control and experimental groups in the post-measurement of the Stigma Scale, and there were no statistically significant differences between the mean rank scores of the post-measurement and follow-up measurement for the experimental group on the Psychological Capital Scale. Similarly, there were no statistically significant differences between the mean rank scores of the post-measurement and follow-up measurement for the experimental group on the Stigma Scale. The results were discussed

and interpreted in light of the relevant literature and previous studies. Based on the findings, several recommendations were made, including the importance of providing psychological services to juvenile delinquents, both during their stay in observation homes and after they leave .

Keywords: counseling program, meaning-centered counseling, psychological capital, stigma, delinquent juveniles.